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[Oslovení], 

ve své zprávě z pohledu bavorského pracovního sdružení EUREGIA EGRENSIS se 

zaměřím na tato stěžejní témata:  

 Ohlédnutí za 20 lety existence EUREGIA EGRENSIS, především za naší 

odbornou konferencí loni v říjnu,  

 Informace o starém a novém dotačním období EU, 

 Závěrečné heslovité připomenutí projektů a událostí.  

 

 Ohlédnutí za 20 lety existence EUREGIA EGRENSIS  

Dámy a pánové, rok 2013 byl pro EUREGIO EGRENSIS rokem 20. výročí jeho 

existence. Toto jubileum jsme oslavovali nadvakrát: jednou slavnostně a jednou 

odborně. Naši velkou slavnostní akci v březnu v Bad Elsteru možná ještě jednou 

připomene pan Oberdorfer. Já se zde chci omezit na naši odbornou konferenci v 

Porzellanikonu v Selbu vloni v říjnu, která byla druhou vrcholnou událostí v jubilejním 

roce Euregia.  

Hned několik renomovaných referentů a diskutujících partnerů připravilo pro 120 

účastníků obsáhlý a zajímavý program konference. Pamětníci tak informovali o 

začátcích EUREGIA EGRENSIS, zástupci z oblasti komunální politiky ze všech částí 

území Euregia a také odborníci z ministerstev a krajských úřadů z Německa a Česka 

diskutovali o budoucnosti přeshraniční spolupráce.   

Prezident Asociace evropských hraničních regionů a ministerský předseda 

Německojazyčného společenství Belgie, Karl-Heinz Lambertz z Eupenu, s dojetím 

referoval o výzvách a perspektivách hraničních regionů v Evropě. Několik tiskových a 

sdělovacích prostředků o této akci informovalo ve svých zprávách a příspěvcích. Akce 

měla celkově velmi potěšitelný a pozitivní ohlas.   

Považovala jsem za velmi důležité zdůraznit, že tato prozatímní bilance je právě bilancí 

prozatímní, je to jedna etapa na dlouhé cestě. To znamená, že náplň naší práce 

v Euregiu se za tyto dlouhé roky zcela jistě změnila, ale jsem přesvědčena o tom, že 

Euregiem koordinovaná dobrá partnerská součinnost bude pro náš region nezbytná i 

do budoucna.  

Na konferenci byl také vysloven názor, že EUREGIO EGRENSIS se právě nachází na 

prahu vývojového stupně „Euregio 2.0“ – jak je v období komunikačních technologií 

často popisován nový vývoj. Myslím, že se to docela hodí, jelikož se skutečně 

nacházíme v jakési přelomové fázi. K té se později ještě vrátím.  
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Dnes bych chtěla využít příležitosti a chtěla bych všem, kteří se na konferenci podíleli, 

ještě jednou co nejsrdečněji poděkovat! Tato akce byla z hlediska organizačního 

výzvou a z hlediska obsahu skutečnou výhrou. Vzhledem k velkému množství 

pozitivních ohlasů jsem přesvědčena o tom, že zaujme pevné místo v historii našeho 

EUREGIA EGRENSIS.  

 

 Informace o starém a novém dotačním období EU  

Jeden z aspektů momentálního přelomového období se vztahuje k finanční podpoře ze 

strany Evropské unie:   

Dosavadní „Program Cíl 3 pro Bavorsko a Česko“ na období 2007-2013 („INTERREG 

IV“) bude nyní do konce roku 2015 dobíhat. Nový dotační program s názvem „EÚS“ – 

tedy Evropská územní spolupráce Bavorsko-Česko“ na období 2014-2020 se 

připravuje, ale bohužel ještě nebyl zahájen.  

EUREGIO EGRENSIS jako pevná součást a partner v programu Cíl 3 se pravidelně 

zúčastňovalo jednání Monitorovacího výboru, kde se rozhoduje o všech projektech 

v česko-bavorském příhraničí.  

Navíc se neustále zabýváme Dispozičním fondem pro malé projekty, jehož správa nám 

byla svěřena. Společně s našimi partnery z českého pracovního sdružení EUREGIA 

EGRENSIS jsme mezitím odzvonili přechod do závěrečné fáze. V květnu se uskuteční 

poslední jednání Regionálního řídícího výboru. Toto jednání se ale bude zabývat již jen 

bavorskými žádostmi o projekty, jejichž realizace bude ukončena cca do poloviny roku 

a budou spolehlivě vyúčtovány do konce roku. Na české straně jsou prostředky 

z projektu stejně již beze zbytku navázány.   

Z evropských prostředků jsme v tomto dotačním období mohli od roku 2007 finančně 

podpořit téměř 400 menších a středně velkých přeshraničních projektů měst a obcí, 

spolků, škol atd. Za tuto podporu jsme velmi vděčni, stejně tak, jako za hojný počet 

žadatelů o projekty, kteří by své projekty bez této finanční podpory nemohli realizovat 

buď vůbec, nebo jen v malém rozsahu.  

Kromě velkého množství spolehlivých a kooperativních žadatelů existují bohužel také 

žadatelé, jejichž projekty a realizace stojí spolupracovníky našeho jednatelství mnoho 

námahy a usilovného přemýšlení.  

Nedostatečné podklady k vyúčtování, nepřehledná financování, neschválené odchylky 

od smlouvy o poskytnutí dotačních prostředků, vlekoucí se dodatečné dodávání 

podkladů nebo chybějící odkazy na podporu z EU patří k hojnému počtu příkladů 

vedoucích k tomu, že dotyčný žadatel uškodí sám sobě: Bude muset na své peníze 
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déle čekat nebo počítat se zčásti citelným krácením podpory, což leckdy vede 

k problémům, kterým by se dalo zamezit. 

Opakovaně ale vždy upozorňujeme na to, že musíme důsledně dodržovat zákonné 

požadavky, jelikož jako pověřené dotační místo podléháme pravidelným kontrolám ze 

strany Svobodného státu Bavorsko nebo instancí EU.  V této souvislosti nesmíme a 

nemůžeme nic přenechávat náhodě a budeme i do budoucna striktně dbát na 

dodržování pravidel hry. Konec konců si chceme udržet naši pozici seriózního partnera 

v česko-bavorském programu INTERREG.        

Jak bude pokračovat poskytování podpory do budoucna? Přípravy nového dotačního 

období mezi kompetentním bavorským ministerstvem hospodářství a Ministerstvem pro 

regionální rozvoj v Praze běží na plné obrátky. My jako Euregio jsme v určitých 

časových odstupech stále znovu zapojování do toku informací, vývoj jako takový však 

moc ovlivnit nemůžeme.    

Jisté je, že bude existovat nový program INTERREG s názvem „EÚS Bavorsko – 

Česko“. Svým objemem ve výši cca 103 milionů euro bude vybaven pouze o něco 

nižším množstvím finančních prostředků než dosavadní program Cíl 3 se 115 miliony 

euro. K dispozici je také jasné prohlášení z Mnichova i z Prahy, že se stávající 

struktury programu osvědčily, a proto by měly pokud možno pokračovat.    

To znamená, a tak je i přislíbeno, že Euregia by si měla v tomto systému i nadále 

udržet své výsadní postavení. To platí především pro podporu malých projektů. 

V tomto okamžiku vás ale bohužel ještě nemůžeme informovat o detailech nebo 

dokonce o konkrétním časovém plánu.   

Pro zásadní zachování podpory malých projektů a za zjednodušení administrativy 

spojilo EUREGIO EGRENSIS v uplynulém roce své síly s ostatními německými 

Euregií, např. prostřednictvím společného dokumentu s vyjádřením postojů 26 

přeshraničních organizací. Bylo to důležité především proto, že panovaly vážné obavy, 

že právě podpora malých projektů by byla Evropskou komisí z důvodu efektivity 

zrušena. Díky koordinovaným aktivitám na mnoha úrovních se tomu naštěstí podařilo 

zabránit.      

Nový program pro česko-bavorské příhraničí má být v Bruselu předložen přibližně 

v polovině roku, aby se s jeho schválením mohlo počítat ještě do konce roku.  

Jisté je, že nový program přinese velké a nové výzvy: Do budoucna tak bude možná 

pouze podpora projektů zařaditelných do předem stanovených tematických oblastí. 

Široká škála projektů jako doposud už do budoucna možná nebude.  

Zvýší se také požadavky na přeshraniční kvalitu a partnerskou spolupráci: Ze čtyř 

kritérií spolupráce bude v budoucnu nutné splnit tři místo dosavadních dvou. A pro 
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všechny programy Evropské unie musí být stanoveny měřitelné a také předem přesně 

definované indikátory výsledků.  

Naše členy a partnery budeme každopádně informovat o dalším postupu, a jakmile 

budou spolehlivě známé další podrobnosti, nabídneme také informační schůzky.  

Co se týče společné realizace Fondu malých projektů, chci dnes na tomto místě 

srdečně poděkovat našim partnerům na české straně za bezproblémovou spolupráci, 

založenou na vzájemné důvěře. Toto poděkování patří Vám, pane prezidente Čurko, 

jakožto vedoucímu české delegace v našem Regionálním řídícím výboru a patří také 

Vám, pane jednateli Kováři a Vašemu týmu na jednatelství! Jedná se zde o 

komplikované procesy, o hodně peněz a o velkou zodpovědnost. Jako vedoucího 

partnera nás těší, že jsme ve vás měli po mnoho let po boku spolehlivé a zkušené 

partnery.    

 

 Závěrečné heslovité připomenutí projektů a událostí 

Naše bavorské pracovní sdružení Euregia organizovalo v uplynulém roce v rámci 

pravidelného střídání tradiční Letní tábor mládeže EUREGIA EGRENSIS, který se 

tentokráte konal v mládežnické ubytovně Tannenlohe ve Falkenbergu v okrese 

Tirschenreuth. Všechna tři pracovní sdružení Euregia, tedy bavorské, sasko-durynské 

a české opět pozvala 45 mladých lidí z Německa a Čech na tábor s atraktivním 

prázdninovým programem. Tentokrát se zaměřením na téma „Mediální práce 

s kamerou“. Během jednotýdenního pobytu na letním táboře natočila mládež v malých 

česko-německých skupinkách pod vedením zkušených pedagogů mediální výchovy 

z mediálního centra pro mládež Jugendmedienzentrum T1 okresního kruhu mládeže 

Kreisjugendring Tirschenreuth film a zpracovala scénář. Výsledky, např. několik 

trikových filmů nebo krátký dvojjazyčný hraný film, byly skutečně velmi kreativní a 

pozoruhodné.   

V aktuálním školním roce pokračuje také Bavorsko-český výměnný školní rok – náš 

největší tradiční projekt. Stipendium ke studiu na některém z gymnázií v Horních 

Francích nebo v severní Horní Falci má aktuálně 24 studentek a studentů z Čech. 

V minulém roce jsme k tomuto velkému projektu existujícímu již od školního roku 

1996/97 provedli evaluaci a formou ankety jsme položili otázky přibližně 400 bývalým 

stipendistkám a stipendistům. Kdo má zájem, může si zde dnes vzít dvojjazyčnou 

zprávu s výsledky ankety. Výslovně bych ráda poděkovala Bavorské státní kanceláři a 

také Německo-českému fondu budoucnosti za trvalou finanční podporu projektu.   

Závěrem bych se chtěla ještě jednou vrátit k heslu „přelom“: 16. března se v Bavorsku 

konají komunální volby.  Nové šestileté funkční období začíná 1. května. Tyto volby 

budou pro bavorské pracovní sdružení EUREGIA EGRENSIS zlomovým bodem, 
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protože pět dlouholetých členů prezídia bude muset vzhledem ke svému věku předat 

své funkce okresních radů nebo starostů v oblasti komunální správy. Jak známo, týká 

se to také mne.     

Neznamená to však, že tím automaticky a okamžitě končí také jejich funkce v Euregiu. 

Jsme organizovaní jako spolek a naše prezídium bylo našimi členy zvoleno před třemi 

lety až do okamžiku pravidelné volby nového obsazení v průběhu tohoto roku. Nyní 

jsme stanovili termín naší členské schůze s volbou nových zástupců na polovinu 

listopadu. Minimálně do té doby tedy zatím zůstává vše při starém. Co bude potom, 

bude záležet na výsledcích komunálních voleb a z dnešního pohledu by to byla jen 

čistá spekulace. Všechna další rozhodnutí jistě ve správném okamžiku prodiskutujeme 

a připravíme v našich grémiích.   

Na závěr bych chtěla poděkovat Vám, zástupcům médií a novinářům na celém území 

Euregia za to, že nás doprovázíte a informujete o naší práci. Děkuji všem, kteří nás a 

naši práci přátelsky doprovázejí, především všem zástupcům regionální a komunální 

politiky za to, že práci EUREGIA EGRENSIS aktivně podporují.     

Dospěla jsem k závěru své zprávy z pohledu bavorského pracovního sdružení a děkuji 

za pozornost.  


